
افزایش تورم شــد و قــدرت خرید کارگران را کاهش داد؛ می شــد 
حدس زد کــه برنامه جلوگیری از افزایش دســتمزد مطابق تورم و 
سبد معیشت در دستور کار قرار گرفته است. این حدس وقتی قوت 
می گیرد که گفته های وزیر در جلســات دیگر را هم مرور می کنیم. 
آنجا که وزیر کار به نقل از تسنیم تاکید کرده بود که میانگین افزایش 
حقوق  کارگران برای ســال آینده بیشتر از ۲۰ درصد است؛ معنای 
این حرف می تواند این باشــد کــه کارگران باید قیــد افزایش 4۰ 

درصدی و بیشتر را بزنند.
برخی می گویند هنوز برای قضاوت درباره چگونه رقم خوردن 
تعیین دستمزد 14۰3 زود است چون اولًا جلسات شورایعالی کار 
قرار اســت از هفته آینده تازه شروع شــود و دوم اینکه، مدام تاکید 

می شود دولت یک طرف از سه طرف پای میز مذاکره است. 
اما تجربه ســال گذشته و ائتلاف نمایندگان کارفرمایی و دولت 

برای مرعوب کردن نمایندگان کارگری، نشان داد که سه جانبه گرایی 
مفهوم چندان درستی در شــورایعالی کار ندارد. دولت نمایندگان 
کارگری را مجبور کرد پای ۲7 درصد افزایش دستمزد را امضا کنند و 
در عوض 3 وعده مهم داد. اول اینکه، قیمت 11 قلم کالای اساسی 
را به قیمت شهریور 14۰۰ برســاند. دوم اینکه، تورم را در محدوده 
۲۰ درصد مهار کند و سوم اینکه، دستمزدها را در صورت عدم مهار 
تورم ترمیم کند. نزدیک به 11 ماه از ســال گذشــت اما هیچ یک از 
وعده های داده شده در جلسات تعیین دستمزد محقق نشد. همان 
وعده هایی که بهانه گرفتن امضای نمایندگان کارگران برای اجحاف 

دستمزدی 14۰۲ شد. 
می گوییــم اجحاف، چــون دولت حقــوق کارمنــدان را اواخر 
تابســتان ترمیم کرد و حقوق های لشــکری نیــز بازبینی و اصلاح 
شــد. اما هرچه نمایندگان کارگران درخواســت ترمیم حقوق ها را 
دادند، جلسه ای برای بازبینی برگزار نشد.  حالا در آستانه برگزاری 
جلسات تعیین دستمزد درحالی که انتظار می رود تمام ترمیم های 
عقب افتاده و وعده های محقق نشده جبران شود، گفته هایی مطرح 
می شــود که احتمال تکرار وقایع ســال گذشته در جلسات تعیین 
دستمزد را تداعی می کند. در خصوص حداقل دستمزد سال آینده 
دو نگاه کاملًا متفاوت بین طرفین بحث وجود دارد. گروه کارفرمایی 
می گوید ما مســئول تامین هزینه های معیشت کارگران نیستیم و 
دولت باید این مسئولیت را برعهده بگیرد اما گروه کارگری بر تاکید 
قانون بر تعیین دستمزد متناسب با هزینه های معیشت تاکید دارد. 

در ماده 41 قانون کار آمده اســت: »شــورایعالی کار همه ساله 
موظف است، میزان حداقل دستمزد کارگران را برای نقاط مختلف 

جوجه ریزی به حد تعادل
جوجه ریزی به حد تعادل و کافی انجام شده است و اکنون 
شاهد تثبیت و کاهش قیمت مرغ در بازار استان و پایتخت 
هستیم. به گزارش ایرنا، علیرضا فخاری، استاندار تهران 
با اشــاره به در پیش بودن عید و ماه مبارک رمضان و لزوم 
تامین و تثبیت قیمت اقلام مصرفی مثل گوشت و مرغ، 
گفت: گوشــت و مرغ ۲ ماده پروتئینی پُرمصرف و مهم 
برای مردم هستند که در برخی ایام و مناسبت ها مثل عید 
و ماه مبارک رمضان مصرف آنها نسبت به دیگر ایام بیشتر 
است. در حوزه تامین مرغ مصرفی براساس جوجه ریزی 
کــه از گذشــته در واحدهای مرغداری ســطح اســتان 
انجام شده اســت، تثبیت قیمت آن را شاهد هستیم. او 
افزود:هم اکنون شرایط متعادلی در زمینه جوجه ریزی و 
عرضه و تقاضا وجود دارد که باید حد تعادل را حفظ کنیم. 
در مقطعی کمبود در بخش تولید به ویژه در حوزه گوشت 
وجود داشت که با واردات و جبران کمبودها خط تعادلی 

بین عرضه و تقاضا تعادل ایجاد کردیم. 

آغاز پیش فروش بلیت قطار از امروز
راه آهن جمهوری اســلامی ایــران از آغاز پیش فروش 
بلیت قطارهای مســافری بــرای بازه زمانــی ١ تا ٢٢ 
اســفند به صــورت اینترنتــی از امروز )سه شــنبه 17 
بهمن( خبر داد. به گزارش تســنیم، براســاس اعلام 
راه آهن جمهوری اســلامی ایــران پیش فروش بلیت 
قطارهای مســافری اول تا ۲۲ اسفندماه )مسیرهای 
رفت تا تاریخ 14۰۲/1۲/۲3 و مســیرهای برگشــت 
تــا تاریــخ 14۰۲/1۲/۲3( از ســاعت ٨ صبــح روز 
سه شــنبه ١7 بهمن 14۰۲صرفاً از طریق ســکوهای 
مجاز فروش اینترنتی بلیت آغاز می شــود. همچنین 
پیش فــروش حضوری بلیت هــای این بــازه زمانی از 
ســاعت ١٢ روز سه شــنبه 17 بهمــن از طریق مراکز 
مجاز فروش حضوری و از میان بلیت های باقی مانده 
انجام می پذیرد. همچنین راه آهن اقدام به برنامه ریزی 
جهت اولویت بخشی به پیش فروش بلیت ها به صورت 
اینترنتی کرده اســت. در روش جدید، که برای اولین 
بار به صورت آزمایشــی برای پیش فروش اســفندماه 
اجرا خواهد شــد، ابتــدا کل ظرفیت بلیت قطارها در 
پیش فــروش اینترنتی عرضــه خواهد شــد و فروش 
حضوری نیز 4 ساعت پس از شروع فروش اینترنتی و 

از میان بلیت های باقی مانده آغاز خواهد شد. 

ممنوعیت برای بیش از ۲۰۰ تراکنش 
بیــش از یــک میلیــارد تومــان کارت بــه کارت و ۲۰۰ 
تراکنش در ماه برای اشخاص حقیقی ممنوع است. به 
گزارش ایلنا، هادی خانی، رئیس مرکز اطلاعات مالی 
در نامــه به رئیس کل بانک مرکزی اعــلام کرد: نظر به 
استفاده برخی صنوف از حساب های نیابتی به ویژه از 
طریق خدمات کارت به کارت در شــبکه بانکی کشور، 
با نظرداشــت اطلاعات دریافتی از آمــار تراکنش های 
ســال 14۰1 افراد فاقد پرونده مالیاتی در الگوی 1۰۰ 
تراکنش دریافتی در ماه بــه ارزش حداقل 3۵ میلیون 
تومان و در اجرای تبصره )3( ماده )۸( آئین نامه اجرایی 
ماده )14( الحاقی قانون مبارزه با پولشویی ارائه خدمات 
کارت به کارت بیش از 1۰ میلیارد ریال یا ۲۰۰ تراکنش 
دریافتی در ماه به اشخاص حقیقی فاقد پرونده مالیاتی 
در تمامی کارت های بانکی متصل به کد ملی اشخاص 
مذکور ممنوع است. خواهشمند است دستور فرمایید 
ضمن ابــلاغ به مبادی ذیربط جهت اعمال محدودیت 
مورد نظر، گزارشی از اقدامات انجام  گرفته و نتایج آن در 

بازه های زمانی سه ماهه به این مرکز ارائه شود. 

اقـتـصــاد
ECONOMY
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آغاز مناقشه دستمزد
 در آستانه تشکیل جلسات تعیین حداقل دستمزد

حاشیه هایی برای جلوگیری از ورود برخی نمایندگان کارگری به شورا ایجاد شد

حقوق هفت میلیون تومانی در مقابل هزینه های یک ماه، شــبیه 
به شــوخی اســت. با این حال پالس هایی که وزیر کار می فرستد، 
حاوی خبرهای خوبی برای کارگران نیســت. از حاشــیه هایی که 
برای ورود برخی نمایندگان کارگری به جلســات دســتمزد ایجاد 
شده تا صحبت هایی که صولت مرتضوی، وزیر کار، درباره دستمزد 
می کند نشــان از تلاش برای مهار رشد دستمزد دارد. از آذرماه که 
وزیر کار در جمع دانشجویان دانشگاه امام صادق در مذمت افزایش 
۵7درصدی دســتمزد 14۰1 گفت و تاکید کرد که این رشد باعث 

مدیران
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دبیر گروه اقتصاد
فرزانه طهرانی

وعده بازگرداندن 11 قلم کالا به قیمت سال  1400 عملی نشد

بحث دستمزد دو دو تا چهار تا نیست

علی خدایی نماینده کارگران در شورایعالی کار:

علی اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شورایعالی کار:

سال گذشته وعده هایی در خصوص سبد معیشت داده شد که متاسفانه 
هیچ یک عملی نشــد بنابراین نمی توانیم دلخوش بــه وعده های دولت 
باشــیم. علی خدایی، نماینده کارگــران در شــورایعالی کار در گفت وگو با 
هم میهن گفت: »یکــی از بزرگترین وعده های آقــای مرتضوی این بود که 
می گفتند قیمت 11 قلم از کالاهای اساســی را به نرخ های شهریور 1400 بر 
می گردانند. در جلسات سال گذشته، هم آقای خاندوزی، وزیر اقتصاد، هم 
آقــای فاطمی امین، وزیر وقت صمت و هم آقای مرتضوی، وزیر کار مدعی 
 ً بودند کــه تورم را می خواهنــد در محدوده 20 درصد مهــار کنند اما عملا
هیچ یک از این وعده ها محقق نشــد. به ایــن ترتیب نمی توانیم با اتکا به 
وعده ها و اینکه سال آینده چه می خواهیم بکنیم دستمزد را تعیین کنیم.«

Ó  20 وزیــر کار در خبری اعلام کرده که حقوق کارگران برای ســال آینده 
درصد افزایش خواهد یافت. چطور پیش از جلســات شورایعالی کار رقم 

درحالی که نماینــدگان کارگری از بالا گرفتن حاشــیه ها بــرای ممانعت از 
ورود برخی نمایندگان می گویند، علی اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان 
در شــورایعالی کار می گوید من هیچ حاشــیه ای ندیــدم. او در گفت وگو با 
هم میهن در پاســخ به اینکه مجلس حداقل حقــوق را 10 میلیون تومان 
پیش بینــی کرده، تاکیــد می کند: »مجلــس هیچ گونــه تصمیم گیری در 
خصوص دســتمزد کارگران نمی تواند داشته باشــد. براساس قانون کار، 
شورایعالی کار مسئول تعیین دستمزد کارگران است. معیار قانون است.« 
اما وقتی از او می پرســیم که چرا این قانون زمانی کــه بر ملاک قرار گرفتن 
تورم و ســبد معیشت تاکید می کند اجرا نمی شــود می گوید: »نه اینگونه 

افزایش دستمزد اعلام می شود؟
من فکر می کنم منظور آقای مرتضوی نرخ افزایش حقوق کارکنان دولت و مصوب 
بودجه است. چون جلسات شورایعالی کار هنوز آغاز نشده است. وزیر کار به عنوان 
یک عضو در شورایعالی کار می تواند نظرش را اعلام کند. در شورایعالی کار دولت 
نمی تواند یکجانبه تصمیم گیری کند. هرچند دولت با اختیاراتی که دارد و اینکه 
نمایندگان کارفرمایی در کنار دولت هستند شاید بتواند مانند سال های گذشته 
نظر خود را تحمیل کند. اما تا اینجای کار هنوز هیچ بحثی درباره افزایش دستمزد 

کارگران نشده است. 
Ó  ممکن اســت مانند سال گذشته با وعده سبد معیشت جلوی افزایش 

قانونی دستمزد گرفته شود؟
سال گذشــته نیز وعده هایی در خصوص سبد معیشــت داده شد که متاسفانه 
هیچ یک عملی نشد بنابراین نمی توانیم دلخوش به وعده های دولت باشیم. یکی از 
بزرگترین وعده های آقای مرتضوی این بود که می گفتند قیمت 11 قلم از کالاهای 

نیســت. شــما اطلاعات ندارید بروید کسب کنید. بحث دســتمزد دو دو 
تا چهار تا نیســت. توجه به تورم تاکید شــده است. سبد معیشت هم که 
تعیین می شود بخشــی از آن برعهده کارفرماســت. برخی خیلی ساده با 
قضیه برخورد می کنند بدون مطالعه و این سبب می شود افراد به اشتباه 

بیفتند.«

Ó جلسات دستمزد با چه حاشیه هایی مواجه شده است؟ 
من حاشیه ای ندیده ام. در جلسات همه دوستان آمده بودند. مباحثی مطرح شد 
و قرار شد در کارگروه دستمزد بررسی شود. کارگروه نیز هر هفته جلسه دارد. نتایج 
کارگروه که مشخص شود در جلسات شورایعالی کار طرح و بررسی خواهد شد. من 

مورد خاصی در خصوص ایجاد حاشیه ندیده ام.
Ó  مقاومتی در خصوص ورود برخی نمایندگان کارگری به 

شورا صورت نگرفته است؟
دوستان از بخش کارگری حضور داشتند. برخی از دوستان 

خودشان چند جلسه را حضور پیدا نکردند. معمولًا اگر 
فردی بخواهد غیبت کند جایگزینی علی البدل 

را به عنوان فرد اصلی می فرستند. 

اساسی را به نرخ های شــهریور 14۰۰ بر می گردانند. در جلسات سال گذشته، 
هــم آقای خاندوزی، وزیر اقتصاد، هم آقای فاطمی امین، وزیر وقت صمت و هم 
آقای مرتضوی، وزیر کار مدعی بودند که تورم را می خواهند در محدوده ۲۰ درصد 
مهار کنند اما عملًا هیچ یک از این وعده ها محقق نشد. به این ترتیب نمی توانیم 
با اتکا به وعده ها و اینکه سال آینده چه می خواهیم بکنیم دستمزد را تعیین کنیم. 
دستمزد طبق ماده 41 قانون کار مؤلفه های تعیین آن مشخص است. نرخ تورم 
باید ملاک عمل باشــد و طبق بند ۲ ماده 41، دستمزد باید حداقل های زندگی 
را تامین کند. حتماً گروه عالی شورایعالی کار هم با این دید وارد جلسات خواهند 
شد و بر این مبنا صحبت خواهند کرد.  من مطمئن نیستم منظور آقای وزیر گروه 
کارگران بوده باشد ولی اگر نظرش گروه کارگران هم باشد به عنوان یک رای از 1۰ 
رای موجود در شــورا مطرح اســت نه به عنوان حرف آخر شورا. مگر اینکه دولت 
تصمیم گرفته باشد دستمزد را به صورت یکجانبه تعیین کند که در این صورت نقش 

شورایعالی کار از نقش فرمایشی هم فراتر خواهد رفت. 
Ó سبد معیشت امسال تعیین شده است؟ 

هنوز به صورت سه جانبه بررسی و اعلام نشده است.
Ó گروه کارگری رقمی برآورد کرده است؟ 

قطعاً محاسبات ما وجود دارد. همکاران ما به صورت ماهانه این محاسبات را انجام 
می دهند اما تلاش می کنیم مانند سال های گذشته به صورت سه جانبه به یک عدد 

Ó علت تاخیر جلسات تعیین دستمزد چیست؟ 
جلسات تعیین دستمزد در کارگروه ها شروع شده و تاکنون 
سه یا چهار جلسه برگزار کرده  اند. احتمالًا بعد از دهه فجر 

نیز جلسات شورایعالی کار را خواهیم داشت.
Ó از رقم سبد معیشت اطلاع ندارید؟ 

هنوز در کارگروه هاست. نفراتی که برای کارگروه ها معرفی می کنیم از لایه های دوم 
شورا هستند و نفرات اول در جلسات شورایعالی کار شرکت می کنند. سبد معیشت 

نیز بر عهده دولت است که براساس آمار مراکز رسمی تعیین می شود. 
Ó  درصد پیشنهادی کارفرمایان برای تعیین دستمزد مشخص نشده 

است؟
هنوز رقم ها درنیامده است. 

Ó ...مجلس حداقل حقوق را 10 میلیون تومان مصوب کرده است 
بحث مجلس با قانون کار فرق می کند.

Ó  منظور من درصد رشد حقوق کارمندان نیست. حداقلی است که دولت 
را موظف کرده کمتر از آن نپردازند.

مجلس هیچ گونه تصمیم گیری در خصوص دســتمزد کارگران نمی تواند داشته 
باشد. براساس قانون کار، شورایعالی کار مسئول تعیین دستمزد کارگران است. 

معیار قانون است. 
Ó  همین قانونی که شما تاکید دارید معیارهایی تعریف کرده که هیچ سالی 

رعایت نمی شود.
نه اینگونه نیست. شما اطلاعات ندارید بروید کسب کنید. بحث دستمزد دو دو 

تا چهار تا نیست. 
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